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Kaupunginhallitus § 346 11.12.2023 

 
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus 
 
Kaupunginhallitus 11.12.2023 § 346    
      

   
Kokous todetaan laillisesti koollekutsutuksi ja päätösvaltaiseksi. 
 
Päätös 
Kokous todettiin laillisesti koollekutsutuksi ja päätösvaltaiseksi. 
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Kaupunginhallitus § 347 11.12.2023 

 
Pöytäkirjantarkastajat 
 
Kaupunginhallitus 11.12.2023 § 347    
      
 

   
Kaupunginhallitus valitsee pöytäkirjantarkastajiksi Johnny 
Holmströmin ja Bodil Lundin. 
 

 Päätös 
Kaupunginhallitus valitsi yksimielisesti 
pöytäkirjantarkastajiksi Johnny Holmströmin ja Bodil Lundin. 
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Kasvun ja oppimisen 
lautakunta 

§ 101 23.11.2023 

Kaupunginhallitus § 348 11.12.2023 

 
Kouluruokaan osoitetun lisämäärärahan käyttösuunnitelman seurantaraportti 
 
Kasvun ja oppimisen lautakunta 23.11.2023 § 101  
  
 

Valmistelu- ja lisätiedot 
sivistysjohtaja Sari Gustafsson ja toimitusjohtaja Leila Korhonen, 
etunimi.sukunimi@porvoo.fi 
 
Taustaa 
 
Kouluruokailun laadun parantamiseen tarkoitetun lisämäärärahan 
myöntämisestä päätettiin kaupunginhallituksen kokouksessa 
14.11.2022 ja edelleen kaupunginvaltuuston kokouksessa 
14.12.2022. 
 
Päätöksen mukaan: "Parannetaan päiväkoti- ja kouluruoan laatua 
nostaen määrärahaa 0,5 eurolla annosta kohden. Samassa 
yhteydessä palautetaan Kestävän talouden ohjelmassa tehdyt 
kouluruokaan kohdistuneet säästötoimenpiteet. Varataan 
asianmukaiseen kohtaan talousarvioon miljoona euroa."  
 
Lisämääräraha on annettu kasvun ja oppimisen toimialalle vuodelle 
2023, ja se on kirjanpitoteknisesti tarkoitus sijoittaa kasvun ja 
oppimisen toimialan johtoon, ja sen käyttöä ja maksatusta seurataan 
sieltä projektinomaisesti.  Kasvun ja oppimisen toimialan johto ja 
ateria- ja puhtauspalvelujen johto tapaavat säännöllisesti 
kuukausittain, ja lisämäärärahalla saavutettavia tuloksia seurataan 
näissä kokouksissa. 
 
Edellä mainittujen vastuutahojen osalta valmistelua lisämäärärahalle 
ei ole ennen rahoituksen myöntämistä ollut, eikä siten myöskään 
perusteellista pohdintaa rahan vaikuttavimmista käyttökohteista. 
Määrärahan lisäys on erittäin merkittävä myös kansallisessa 
vertailussa (liite). Valmistelun osalta on myös havainnoitu 
pitkäjännitteisen suunnittelun haasteena merkittävän tasokorotuksen 
pysyvyys niukkenevan kuntatalouden olosuhteissa.  Mikäli jatkossa 
jouduttaisiin pohtimaan säätötoimenpiteitä, on mahdollista, että 
kasvun ja oppimisen toimiala kohdistaisi mahdolliset säästöt 
mieluummin ns. tukipalveluihin kuin varsinaisiin ydinpalveluihin. 
 
Oppilaiden toiveiden huomioiminen lisärahoituksen käyttöä 
suunniteltaessa 
 
Käyttäjiä eli oppilaita on osallistettu oppilaskuntien kautta kysymällä 
tammikuussa 2023 heidän toivomuksiaan lisärahoituksen 
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§ 101 23.11.2023 
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käyttökohteista. Tulokset kertoivat, että toiveet kohdistuivat mm. 
leipä- ja salaattivalikoiman parantamiseen ja jälkiruokien 
tarjoamiseen, ja nämä toiveet onkin jo otettu huomioon ruokalistaan 
tehdyillä muutoksilla. Kalaruokia toivottiin myös, ja niitä on myös 
lisätty ruokalistalle. 
 
Lisäksi oppilaat toivoivat ruokalistalle pizzaa, hampurilaisia, kebabia 
sekä lisää makkaraa, leikkeleitä ja liharuokia. Käytännössä nämä 
toiveet toisivat ruokalistalle lisää rasvaa, suolaa ja punaista lihaa. 
Nämä toiveet ovat ristiriidassa paitsi ravitsemussuositusten, myös 
kaupungin ilmasto-ohjelman kanssa. 
 
Laadun kehittämiseen päätetyt toimenpiteet 
 
Lasten ja nuorten hyvinvointisuunnitelmassa, kohdassa 
ennaltaehkäisevät ja oikea-aikaiset palvelut, on toisena 
painopisteenä ”Ravitsemuksella hyvinvointia”. Toimenpiteinä 
suunnitelmassa on mainittu: 
  
Parannetaan kouluruokailun houkuttelevuutta ja lasten ja nuorten 
osallisuutta kouluruokailuun. Välipalat otetaan käyttöön 
peruskoulussa ja lukiossa parantamaan hyvinvointia ja 
oppimiskykyä. Vastuutahot ovat ateria- ja puhtauspalvelut -liikelaitos, 
kasvun ja oppimisen toimiala, elinvoiman toimiala ja Hyvis -
työryhmä. 
 
Lisämäärärahan käyttökohteita tulisi pohtia monipuolisesti eri 
näkökulmista mm. onko ruoan laatu pohjimmiltaan se syy, miksi 
kaikki oppilaat eivät syö koululounasta joka päivä? Muita syitä 
lounasruokailun väliin jättämiseen voivat olla esim. ruokailutilanteen 
meluisuus, ruokailuun varatun ajan riittämättömyys, liian aikainen tai 
myöhäinen ruokailuvuoro, tai sosiaaliset syyt kuten ryhmäpaine tai 
ruokaseuran puute tai suoranainen häirintä. Kysymys voi myös 
yksinkertaisesti olla siitä, että yläkoululaisilla on mahdollisuus tehdä 
myös omia valintoja ruokailun suhteen, kun ruokailuun ei enää 
mennä ohjatusti ryhmänä opettajan johdolla kuten alakoulussa 
tapahtuu. 
 
Kasvun ja oppimisen toimialan ja ateria- ja puhtauspalvelut -
liikelaitoksen jäljempänä esittämä lisämäärärahan käyttöehdotus 
huomioi ruoan tason kohentamisen lisäksi myös ruokailutilojen 
viihtyisyyden parantamisen. Ehdotus koskee sekä kouluja että 
varhaiskasvatusta. 
 
Koulu- ja päiväkotiruokailun toimivuus vaatii hyvää moniammatillista 
yhteistyötä ateriapalveluhenkilöstön sekä koulujen ja päiväkotien 
henkilöstön taholta. Toimenpiteenä ruokailutilanteiden 
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kehittämisessä kasvun ja oppimisen toimialalla on pohdinnassa 
asioita, joiden avulla ruokailutilanne olisi rauhallisempi ja 
rentouttavampi. Ruokasalien pieni koko suhteessa ruokailijoiden 
määrään on joissakin kouluissa olosuhdetekijä, joka estää riittävän 
pitkän ruokailuajan järjestämisen.  
 
Yläkouluissa opettajat eivät pääsääntöisesti ruokaile oppilaiden 
kanssa ruokasalissa. Olisi tarpeen pohtia keinoja, joilla aikuisten tuki 
olisi oppilailla käytössään myös yläkoulujen ruokailuissa. Tärkeää on 
muistaa positiivinen ruokapuhe niin kouluissa, päiväkodeissa, 
ateriapalveluissa kuin kodeissakin. 
 
Kasvun ja oppimisen toimialan ja ateria- ja puhtauspalvelut -
liikelaitoksen ehdotus valtuuston päättämän 1 miljoonan euron 
lisämäärärahan käyttökohteiksi:  
 
Ruokalistalle: 780 000 € 
 

 Leipävalikoiman parantaminen 
 Luomumaito takaisin 
 Lisää kalaruokaa ruokalistalle (korvaamaan makkararuokia) 
 Porvoon pata sekä pääsiäiseen että itsenäisyyspäivään 
 Jälkiruokaa kerran ruokalistakierrossa (6 vkoa) 
 Leikkeleitä tai juustoa keittopäiville 
 Salaattipöydän monipuolistaminen 
 Yleiset raaka-ainemuutokset hernekeitto lihakeitoksi, 

enemmän lohta ja kokolihaa ruokalistalle 
 
Leipätarjontaa muutetaan tuomalla keittopäiville takaisin sämpylät, 
saaristolaisleivät tai ruisleivät. Keittopäivinä tarjotaan myös esim. 
kalkkunaleikkelettä tai juustoa, jolloin lounaasta saadaan tukevampi 
kokonaisuus. 
 
Salaattipöytään voidaan laittaa kerran viikossa tuoreiden kasvisten 
lisäksi joitakin proteiinipitoisia raaka-aineita kuten raejuustoa, 
salaattijuustoa tai kalaa. Vesimelonia saadaan myös entistä 
useammin tarjolle, koska melonista on muodostunut lasten suosikki. 
 
Makkara- ja nakkiruokia vähennetään ruokalistalla, ja tilalle tulee 
kokolihaa, kalaa ja kanaa. 
  
On laskettu, että ehdotettu summa 780 000 euroa riittää kattamaan 
nämä muutokset koko vuoden ajalle. 
 
Miljoonan euron lisäsatsaus mahdollistaa myös ruokailutilojen 
kohentamisen, jolloin voidaan panostaa meluisuuden 
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vähentämiseen ja viihtyisyyden parantamiseen sisustuksellisin 
keinoin.  
 
Tarkemmin eriteltävien koulujen ja päiväkotien ruokailutilojen 
viihtyisyyden parantaminen: 220 000 €. 
 
Tehdyt toimenpiteet 
 
Yllä luetellut muutokset on jo alkuvuoden aikana viety ruokalistalle. 
Elokuun loppuun mennessä ruokalistan muutokset ovat tulleet 
maksamaan 360 000 euroa, joten näyttää siltä, että suunnitelman 
mukainen 780 000 euroa riittää kattamaan kustannukset vuoden 
2023 loppuun mennessä. 
 
Suunnitelmat tilojen viihtyisyyden parantamisesta ovat vielä kesken, 
ja summa 220 000 euroa esitetään siirrettäväksi vuoden 2024 
investointeihin ellei sitä käytetä vuoden 2023 puolella. 
 
Seuranta 
 
Seuranta lisämäärärahan tuottamista tuloksista pitää tehdä 
huolellisesti. Seurannan välineinä käytetään kouluterveys- ja 
kouluruokatyytyväisyyskyselyjä sekä ruokalajien menekin seurantaa. 
Arviointi määrärahan käytöstä ja tuloksista tehdään talousarvion 
laadinnan 2024 yhteydessä. 
 
Kouluterveyskyselyn 2023 tulokset 
 
Kouluterveyskyselystä on poimittu ruoan makua ja laatua koskevat 
kysymykset. Tuloksista näkyy kehitystrendi, joka selvästi 
positiivinen. Taulukossa näkyy keskellä perusopetus-rivillä 4.–6. 
luokkalaisten arvio. Tältä ikäryhmältä ei ole aiempaa vertailutietoa. 
Trendi on edulliseen suuntaan kehittyvä viimeisen 13 vuoden 
aikana, joten on vaikeaa vetää suoraa johtopäätöstä siitä, että nousu 
kahden vuoden takaisesta arviosta olisi täysin lisämäärärahoilla 
tehdyn laadunparannuksen ansiota.  
 
Taulukko 1. Kouluruoka on laadultaan hyvää 
 
Taulukko 2. Koululounas on maultaan hyvää 

 
Kouluruokailun tyytyväisyyskysely 2023 
 
Rahallisen panostuksen yhteyttä parempiin arvioihin on myös 
hieman vaikea todeta syyskuussa 2023 pidetyn kouluruokailun 
tyytyväisyyskyselyn perusteella. 
 



 
Porvoon kaupunki Pöytäkirja 37/2023  10 
 
Kasvun ja oppimisen 
lautakunta 

§ 101 23.11.2023 

Kaupunginhallitus § 348 11.12.2023 

Tulokset ovat ristiriitaiset, 19 % vastaajista koki, että ruoan laatu on 
parantunut, 21 % vastasi, että laatu on heikentynyt ja 60 % 
vastaajista oli sitä mieltä, että laatu on pysynyt samana. Tästä voi 
vetää johtopäätöksen, että kalliimmat raaka-aineet eivät sinänsä 
nosta ruoan koettua laatua. 
 
Erityisesti mietityttää, että salaattipöydän ei koeta olevan 
houkutteleva, vaikka valikoimaan on kiinnitetty paljon huomiota ja 
hankittu kalliimpia raaka-aineita. 
 
Taulukko 3. Onko kouluruan laastu milestäsi parantunut, pysynyt 
ennallaan tai heikentynyt verattuna vuoden 2023 alkuun. 
 
Taulukko 4. Onko kouluruoka mielestäsi sopivasti maustettua?  
 
Taulukko 5. Onko salaattipöydän tarjonta mielestäsi houkutteleva 
 
 
Ruoan menekin kehittyminen 
 
Alla olevassa taulukossa on vertailtu ruokalistalta poimittujen ruokien 
menekkiä ennen parannuksia ja parannusten jälkeen. Taulukon 
alkuosassa vertaillaan ruokia, joiden resepti on ollut sama koko ajan, 
menekki on silti kasvanut keskimäärin 5 %. Merkittävin kasvu on 
ollut kirjolohikiusauksen kohdalla, jonka menekki on kasvanut jopa 
10 %. 
 

Menekin vertailu edelliseen vuoteen 2022 2023 Menekin 
Sama resepti kg kg  kasvu 
Broiler-nuudelivuoka 1793 1884 5 % 
Nakkikeitto 2088 2169 4 % 
Jauheliha-makaronilaatikko 2000 2118 6 % 
Kirjolohikiusaus 1639 1796 10 % 
Lohikeitto 2196 2268 3 % 
Broilerikiusaus 1773 1799 1 % 
Keskiarvo 11489 12033 5 % 

 
 
Sen sijaan sein vaihtaminen loheen kermaisen uunikalan reseptissä 
on tuonut vain yhden prosentin kasvun. Makkaran vaihtaminen 
kokolihaan on vähentänyt menekkiä 17 %. Ei voida siis vetää 
johtopäätöstä, että ruokailijat kokisivat automaattisesti laadun 
parannusta ja ruokalajin houkuttelevuuden lisääntymistä, kun 
vaihdetaan raaka-aine kalliimpaan. 

 
 

Raaka-aine vaihdettu kalliimpaan       
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Kermainen uunikala (sei) -> Kermainen uunilohi 1275 1290 1 % 
Tomaattinen makkarapata -> Unkarilainen lihapata 1447 1207 -17 % 
Kasvishernekeitto -> Lihakeitto 1136 2140 88 % 

 
 
Kasvishernekeiton vaihtaminen lihakeittoon on ollut menestys, 
kasvua 88 %. Tämän ruokalajin osalta raaka-aineen vaihtaminen on 
toiminut. Tässä nousee esille myös kysymys ruokailijoiden 
haluttomuudesta syödä kasvisruokaa, vaikka kasvisruoan tarjonnan 
lisääminen onkin kaupungin strategian ja ilmasto-ohjelman sekä 
ravitsemussuosituksen mukaista. 
 
Muut toteutetut kouluruokailun kehittämistoimenpiteet 
 
Talousarviovuoden teemaksi sovittiin kasvun ja oppimisen toimialan 
kanssa yhteistyössä ruokakasvatukseen panostaminen. Näyttääkin 
siltä, että satsaamalla koulun ja keittiöhenkilökunnan yhteistyöllä 
ruokakasvatukseen ja aikuisten tukeen saavutetaan 
oppilasruokailussa konkreettisia tuloksia ilman varsinaista 
taloudellista panostusta.  
 
Loistavia käytännön tuloksia on saatu esimerkiksi Pääskytien 
koulussa, jossa tehtiin ennen syyslukukauden alkua rehtorien ja 
keittiöhenkilökunnan toimesta muutoksia ruokasaliin siten, että 
opettajat sijoittuvat nyt keskelle salia, jolloin ruokailun valvonta on 
helppo toteuttaa. Kouluun uusina tulleille seitsenluokkalaisille 
järjestettiin ruokailuvuoro ensimmäisinä, ja heidän opastamiseensa 
ruokailussa toimimiseen panostettiin. Lopputuloksena voitiin todeta, 
että ruokailijoita käy nyt päivittäin 40 - 50 oppilasta enemmän kuin 
keväällä. 
 
Maistuva koulu ja Nykytila – toimintamalleihin perustuvat 
ruokakasvatuksen kehittämisen pilottihankkeet Kevätkummun 
sivistyskeskuksessa sekä Kvarnbacken skolanissa jatkuvat syksyn 
ja kevään ajan, jonka jälkeen toimintamallia voi soveltaa muihin 
kouluihin. 
 
Liikelaitoksen koulutusbudjetista on osoitettu varat 
ruokakasvatukseen valmentavaan työpajamuotoiseen koulutukseen 
palveluvastaaville, jotka työskentelevät koulujen ja päiväkotien 
keittiöissä.  Lähtökohtana koulutuksessa on, että palvelu, ei pelkkä 
ruoka tekee laatukokemuksen ruokailijoille. Ruokakasvatustyöpajat 
ovat käynnistyneet syyskuussa yhteistyössä Careerian kanssa. 
Työpajoissa ideoidaan keinoja koulun sisäisen yhteistyön 
kehittämiseksi ruokailuun liittyvissä asioissa sekä 
ruokailutapahtuman muokkaamiseksi hyvän mielen hetkeksi, johon 
oppilaat mielellään osallistuisivat. Tavoitteena on, että kaikki 
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koulussa työskentelevät aikuiset mieltävät roolinsa ruokakasvattajina 
tärkeäksi ja vastuulliseksi. 
 
Lisäksi liikelaitoksen sisällä on käynnistetty strategian 
kirkastamiseen tähtäävät esihenkilöiden työpajat, joissa tavoitteena 
on luoda vahva identiteetti kasvun ja oppimisen toimialan 
ruokakasvatuskumppanina ja asiantuntijoina. 
 
Johtopäätökset 
 
Kyselyjen ja menekinseurannan kautta ei voida aukottomasti todeta, 
että määrärahojen merkittävä lisäys raaka-ainehankintoihin toisi 
mukanaan asiakastyytyväisyyttä. Kouluterveyskyselyn pidemmän 
ajan nousutrendi viittaa pikemmin siihen, että keskuskeittiöratkaisulla 
ja määrätietoisella tuotekehityksellä on ollut ratkaiseva merkitys 
systemaattisen laadunkehityksen toteutumiseen ja 
asiakaskokemukseen. 
 
Merkityksellinen on ollut myös havainto siitä, että tiivistämällä 
kasvun ja oppimisen toimialan ja ateria- ja puhtauspalvelut -
liikelaitoksen yhteistyötä ja panostamalla yhdessä ruokakasvatuksen 
toimintamalleihin, on voitu saada aikaan konkreettisia parannuksia 
kouluruokailuun osallistumisessa. 
 
Kasvun ja oppimisen toimialan ja ateria- ja puhtauspalvelut -
liikelaitoksen esitys ensi vuoden talousarvioksi lähtee siitä, että 
ateriakustannukset pyritään kattamaan raamin mukaisella 
hinnankorotuksella (400 000 euroa), mutta ehdottomasti pitäen kiinni 
saavutetusta laatutasosta 
 
Liite 
Kouluterveyskyselyn ruoan makua ja laatua koskevat kysymykset 
 
Sivistysjohtaja 
Kasvun ja oppimisen lautakunta merkitsee tiedoksi kouluruokaan 
osoitetun lisämäärärahan käyttösuunnitelman seurantaraportin. 
 
Pykälä tarkastetaan heti. 
 
Päätös 
Kasvun ja oppimisen lautakunta merkitsi tiedoksi kouluruokaan 
osoitetun lisämäärärahan käyttösuunnitelman seurantaraportin. 
 
Pykälä tarkastettiin heti. 
 

 
Kaupunginhallitus 11.12.2023 § 348    
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2497/12.01.11/2023    
 

 
Apulaiskaupunginjohtaja 
Kaupunginhallitus merkitsee seurantaraportin tiedoksi. 
 
Päätös 
Kaupunginhallitus päätti yksimielisesti merkitä seurantaraportin 
tiedoksi. 
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Selvitys kiinnostuksesta englanninkieliseen opetukseen 
 
Suomenkielinen koulutusjaosto 16.11.2023 § 94  
  

Valmistelu- ja lisätiedot perusopetus- ja lukiokoulutusjohtaja Jari 
Kettunen jari.kettunen@porvoo.fi, aluerehtori Juha-Pekka Levänen 
juha-pekka.levanen@porvoo.fi ja opetuksen kehittämiskoordinaattori 
Katariina Kainulainen katariina.kainulainen@porvoo.fi  
 
Porvoon kaupungin vuoden 2023 talousarvioon on kirjattu velvoite, 
että kaupunki selvittää perusopetuksen järjestämistä englannin 
kielellä. Asiaa on selvitetty aikaisemmin alkuvuonna 2020. Tällöin 
kysely suunnattiin koululaisikäisten lasten huoltajille, joista vastasi 
yhteensä 162 henkilöä. Lisäksi kysely lähetettiin kymmenen 
yrityksen HR-osastoille, joista vastaus saatiin vain yhdeltä. Vuoden 
2020 kyselyyn vastanneista koululaisten huoltajista noin 60 % oli sitä 
mieltä, että mikäli olisi ollut mahdollisuus laittaa lapsi 
englanninkieliseen opetukseen niin olisivat sen tehneet. Tällöin 
kyselyssä ei kuitenkaan laajemmin tavoitettu yrityksiä ja heidän 
ulkomaalaisten työntekijöiden lapsien mahdollisuuksia saada 
opetusta englanniksi, joka olisi vetovoimatekijä myös muuttoon 
Porvooseen. Silloin vastaus saatiin vain yhden yrityksen 
työntekijältä, joka suhtautui myönteisesti mahdolliseen opetukseen 
englannin kielellä. 
 
Syys-lokakuussa 2023 tehtiin uusi selvitys, jossa selvitettiin sekä 
ruotsinkielisen kielikylpyopetuksen laajentamistarvetta että 
englanninkielisen perusopetuksen järjestämisen edellytyksiä. 
Selvitys toteutettiin Daisyn kautta suoritetulla kyselyllä, joka oli auki 
25.9.-8.10.2023. Kysely oli kohdennettu niille huoltajille, joiden lapset 
ovat 0–6-vuotiaita. Kysely kattoi siis yhteensä seitsemän (7) eri 
ikäluokkaa.  
 
Kyselyyn vastasi 256 henkilöä, joista 227 oli kiinnostunut hakemaan 
lapselleen paikkaa joko englanninkielisestä opetuksesta tai 
ruotsinkielisestä kielikylvystä. Näistä 227 kiinnostuneesta 127 
valitsisi englanninkielisen opetuksen, mikäli vaihtoehtona olisi sekä 
englanninkielinen opetus että ruotsinkielinen kielikylpy. Mikäli 
englanninkielisestä opetuksesta kiinnostuneet jaettaisiin 
keskimääräisesti eri vuosiluokille, yhdelle luokalle tulisi noin 18 
oppilasta.  
 
Lisäksi Porvoon kaupunki pyysi lausuntoa englanninkielisen 
opetuksen järjestämiseen kaupungin alueella toimivilta yli sata (100) 

mailto:jari.kettunen@porvoo.fi
mailto:juha-pekka.levanen@porvoo.fi
mailto:katariina.kainulainen@porvoo.fi


 
Porvoon kaupunki Pöytäkirja 37/2023  15 
 
Suomenkielinen 
koulutusjaosto 

§ 94 16.11.2023 

Kasvun ja oppimisen 
lautakunta 

§ 109 23.11.2023 

Kaupunginhallitus § 349 11.12.2023 

henkilöä työllistäviltä yrityksiltä. Maanantaihin 6.11. mennessä 
vastauksia oli saapunut kaksi (2) kappaletta. Molemmissa 
vastauksissa nousi esiin, että tulevaisuudessa rekrytoidaan mitä 
todennäköisimmin yhä enemmän englanninkielisiä työntekijöitä. 
Yritykset arvioivat tämän lisäävän englanninkielistä koulutustarvetta 
työntekijöiden lasten osalta.  
 
Saatujen vastauksien perusteella voidaan arvioida, että 
englanninkielisen opetuksen kiinnostusta olisi riittävästi mahdollisen 
pilotoinnin käynnistämiseksi lähivuosina. Porvoossa on tällä hetkellä 
yksityinen päiväkoti Porvoo English Playschool. Porvoon 
englanninkielisessä yksityisessä päiväkodissa käytetään varhaista 
täydellistä kielikylpyohjelmaa. Tässä opetusmenetelmässä lapsen 
päivittäinen oppiminen toteutetaan kokonaan englannin kielellä. 
 
Tehdyssä selvityksessä ei vielä otettu kantaa miten perusopetuksen 
mahdollisessa pilotissa englanninkielinen toiminta järjestettäisiin. 
Kuitenkin vastausten perusteella kävi ilmi, että kiinnostusta 
englanninkielisen opetuksen kehittämiseksi ja pilotoinnin 
käynnistämiseksi kyllä löytyy riittävästi. Helsingissä 
perusopetuksessa on käytössä kahta erilaista mallia 
englanninkielisen perusopetuksen järjestämisessä. Ensimmäisessä 
mallissa englanninkielisen perusopetuksen opetuskielenä on 
englanti. Ainoana poikkeuksena tähän on suomen kielen ja 
kirjallisuuden oppiaine, joka opetetaan suomeksi. Tätä muotoa 
järjestetään vain kahdessa koulussa Helsingissä. Toisessa mallissa 
puhutaan kaksikielisestä opetuksesta, jossa perusopetusta 
järjestetään  suomeksi ja englanniksi. Tässä mallissa opetuksesta 
25–50 % on kohdekielellä ja loput suomeksi. Molemmissa Helsingin 
englanninkielisissä opetusmalleissa opetus alkaa 1. luokalta ja 
siihen haetaan aina valintakokeen kautta. 
 
Tarkasteltaessa Porvoon oppilasmääriä niin volyymit eivät riitä täysin 
englanninkielisen opetuksen toteuttamiseen, jolloin voisi olla 
perusteltua lähteä tarkemmin selvittämään kaksikielisen (suomi-
englanti) opetuksen pilotointia. Tämä liittyy myös opetuksen 
järjestämislupaan, sillä Porvoon kaupungilla perusopetuksen 
järjestämislupa on molemmilla kotimaisilla kielillä ja oppilasvolyymit 
saattavat vaikeuttaa täysin englanninkielisen opetuksen 
järjestämisluvan hakemisen käsittelyssä. Kaksikielisen (suomi-
englanti) opetuksen pilotointi voisi käynnistyä, kun Gammelbackan 
uusi koulu valmistuu. Paikkana kyseinen koulu soveltuisi 
erinomaisesti kaksikielisen (suomi-englanti) pilotoinnin kohteeksi, 
sillä suunnitellun nykyisen Peipon koulun korvaavan kolmisarjaisen 
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koulun alueella asuu valmiiksi paljon vieraskielisiä oppilaita, jotka 
hyötyisivät kaksikielisestä opetuksesta. 
 
Kustannusten osalta kaksikielinen (suomi-englanti) opetuslinja ei 
lisää merkittävästi kustannuksia vaan se voidaan toteuttaa 
pääasiassa nykyisillä opetusryhmämäärillä. Materiaalien osalta 
syntyy pieniä lisätarpeita ja opettajien koulutukseen on panostettava 
pilotoinnin käynnistämiseksi, mutta niiden ei arvioida olevan 
merkittäviä talouden näkökulmasta. Pilottia voisi lähteä 
suunnittelemaan tarkemmin koulutusjaoston johdolla, sillä 
pääasiallisesti siihen liittyy opetussuunnitelmalliset ratkaisut. 
 
Perusopetus- ja lukiokoulutusjohtaja 
Suomenkielinen koulutusjaosto päättää esittää kasvun oppimisen 
lautakunnalle ja edelleen kaupunginhallitukselle, että edellä mainittu 
annetaan vastauksena ja selvityksenä vuoden 2023 talousarvion 
teksteissä olevaan selvitysvelvoitteeseen. Pykälä tarkistetaan heti. 
 
Päätös 
Suomenkielinen koulutusjaosto päätti esittää kasvun oppimisen 
lautakunnalle ja edelleen kaupunginhallitukselle, että edellä mainittu 
annetaan vastauksena ja selvityksenä vuoden 2023 talousarvion 
teksteissä olevaan selvitysvelvoitteeseen.  
 
Pykälä tarkistettiin heti. 
 
 

 
Kasvun ja oppimisen lautakunta 23.11.2023 § 109  
  
 

Valmistelu- ja lisätiedot 
perusopetus- ja lukiokoulutusjohtaja Jari Kettunen, aluerehtori Juha-
Pekka Levänen ja opetuksen kehittämiskoordinaattori Katariina 
Kainulainen, etunimi.sukunimi@porvoo.fi 
 
Suomenkielinen koulutusjaosto on kokouksessaan 16.11.2023 
käsitellyt Porvoon kaupungin vuoden 2023 talousarvioon kirjattua 
velvoitetta, että kaupunki selvittää perusopetuksen järjestämistä 
englannin kielellä. 
 
Sivistysjohtaja 
Kasvun ja oppimisen lautakunta päättää esittää 
kaupunginhallitukselle, että edellä mainittu annetaan vastauksena ja 
selvityksenä vuoden 2023 talousarvion teksteissä olevaan 
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selvitysvelvoitteeseen.  
 
Pykälä tarkastetaan heti. 
 
Päätös 
Kasvun ja oppimisen lautakunta päätti esittää kaupunginhallitukselle, 
että edellä mainittu annetaan vastauksena ja selvityksenä vuoden 
2023 talousarvion teksteissä olevaan selvitysvelvoitteeseen.  
 
Pykälä tarkastettiin heti. 
 
 
 

 
Kaupunginhallitus 11.12.2023 § 349    
2703/12.00.01/2023    
 
 

Apulaiskaupunginjohtaja 
Kaupunginhallitus merkitsee tiedoksi ylläolevan selvityksen. 
 
Päätös 
Kaupunginhallitus päätti yksimielisesti merkitä selvityksen tiedoksi. 
 



 
Porvoon kaupunki Pöytäkirja 37/2023  18 
 
Kaupunkikehityslautakunta § 155 21.11.2023 
Kaupunginhallitus § 350 11.12.2023 

 
Vastaus valtuustoaloitteeseen keskeisten alueiden osayleiskaavan muuttamiseksi 
 
Kaupunkikehityslautakunta 21.11.2023 § 155  
  
 

Valmistelu- ja lisätiedot 
vt. kaupunkisuunnittelupäällikkö Maija-Riitta Kontio, 
liikennesuunnittelupäällikkö Hanna-Linna Varis, 
asemakaavapäällikkö Emilia Saatsi 
 
Valtuutettu Kevin Sevin on tehnyt 6.2.2022 aloitteen keskeisten 
alueiden osayleiskaavan muuttamiseksi. Aloitteessa esitetään, että 
keskeisten alueiden osayleiskaavaan liitettäisiin asemakaavoja 
ohjaava määräys, jossa autopaikkojen en määräksi määriteltäisiin 2 
autopaikkaa per 110 kerrosneliömetriä tai vaihtoehtoisesti 2 
autopaikkaa per asunto. 
 
Perusteluina aloitteessa on mainittu seuraavaa:  
Tällä hetkellä näyttää siltä, että pysäköintipaikkojen mitoitustarve on 
alimitoitettu useissa asemakaavoissa. On esimerkiksi määrätty 1 
autopaikka 110 kerrosneliömetrille. Nykyisin asemakaavoihin 
kirjattuja alhaisia autopaikkavaatimuksia perustellaan sillä, että 
kaikissa asunnoissa ei välttämättä ole autoa. Tämä pitää toki 
paikkaansa, mutta sitten taas toisaalta toisissa asunnoissa autoja 
saattaa olla kaksi tai jopa kolmekin. Huomionarvoista 
pysäköintipaikkavaatimuksia mitoitettaessa on se, että liikenteen 
sähköistyminen ei vähennä ajoneuvojen määrää. 
 
Vastaus valtuustoaloitteeseen: 
Parhaillaan laaditaan uutta keskeisten kaupunkialueiden 
osayleiskaavaa. Osayleiskaavatyötä varten on tehty 
pysäköintiselvitys, jossa erityisesti on selvitetty keskustan ja sen 
lähialueiden pysäköintiä, pysäköintinormeja ja pysäköinnin 
kehittämisen tulevaisuutta. 
 
Porvoon asuntokunnista 17 % on autottomia. Yhden auton 
asuntokuntia on 54 %, kahden auton asuntokuntia 24 % ja kolmen 
tai useamman auton asuntokuntia 5 % kaikista asuntokunnista.  
(Lähde: Henkilöliikennetutkimus 2021, Itä-Uudenmaan 
seuturaportti.)  
 
Autottomat asuntokunnat keskittyvät selkeästi keskustaan ja 
keskustan lähialueille sekä Kevätkumpuun ja Gammelbackaan. 
Kylien ja haja-asutusalueiden asuntokunnista lähes 70% omistaa 
kaksi tai useamman auton.  (lähde SYKE/Liiteri) 
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Autopaikkojen tarve keskustassa ja kerrostalovaltaisilla alueilla on 
selvästi pienempi kuin keskustasta etäällä olevilla alueilla ja haja-
asutusalueilla.  Keskusta lähiympäristöineen on vanhemman 
väestön sekä yksinasuvien väestönosan suosiossa. Porvoon 
väestöennusteiden mukaan väestö vanhenee ja yksinasuvien osuus 
kasvaa.  
 
Asumisväljyyden ja henkilöautotiheyden lisäksi Porvoossa 
käytetyissä pysäköintinormeissa on huomioitu alueellisia eroja, sillä 
auton omistukseen ja käyttötarpeeseen vaikuttavat muun muassa 
alueen sijainti, maankäytön monipuolisuus, palvelut, 
joukkoliikennetarjonta, kävely- ja pyöräliikenneyhteydet sekä 
asumismuoto.  Uusimmat Porvoossa käytetyt pysäköintinormit ovat 
vyöhykkeellisiä siten, että tiiviillä keskusta-alueilla on käytetty 
vähemmän autopaikkoja tuottavia normeja. Joustavuutta 
pysäköintinormiin on lisätty myös erilaisin vähennyksin, eli 
pysäköintipaikkoja on mahdollista toteuttaa normia vähemmän, jos 
kohteeseen on toteutettu kestävää liikkumista edistäviä ratkaisuja, 
kuten yhteiskäyttöautot.  Tiiviissä kaupunkirakenteessa pysäköinti 
joudutaan tilan puutteen takia usein toteuttamaan rakenteellisena, 
jossa rakentamiskustannukset ovat huomattavasti korkeammat kuin 
maantasopysäköinnissä. Käytetyt pysäköintinormit ovat tyypillisesti 
miniminormeja, eli määrittävät pysäköintipaikkamäärän, joka on 
vähintään toteutettava, mutta pysäköintipaikkoja voi toteuttaa myös 
enemmän.  
 
Porvoossa on käytetty keskustassa ja lähialueilla 
kerrostalokortteleissa uusissa asemakaavoissa pysäköintinormia 
asumisen osalta 1 autopaikka/100 kerrosneliömetriä – 1/120 
kerrosneliömetriä. Kaavamääräys 2 autopaikkaa/asunto on käytössä 
uusissa asemakaavoissa pientaloalueilla kauempana keskustasta. 
Sen sijaan keskustassa ja kerrostalovaltaisilla alueilla kaavamääräys 
2 autopaikkaa/asunto tai 2 autopaikkaa/110 asuntokerrosneliömetriä 
johtaisi autopaikkojen ylimitoitukseen ja kalliisiin, rakenteellisiin 
pysäköintiratkaisuihin ja samalla myös asuntojen hintojen 
merkittävään nousuun.  
 
Pysäköintitarjonnan ja pysäköintinormien tulisi vastata tämän päivän 
kysyntään ja tulevaisuuden tarpeisiin. Pysäköintinormien pitäisi 
sisältää joustavuutta. Erityisesti keskustassa pysäköintiä tehostavia 
ratkaisuja, kuten keskitetty pysäköinti, nimeämättömät paikat tai 
pysäköintipaikkojen vuorottaiskäyttö, tulisi olla mahdollista. 
Keskustan pysäköintipaikat palvelevat asukkaiden lisäksi useita 
käyttäjäryhmiä. Ostos- ja asiointiliikenteen lisäksi pysäköintipaikkoja 
tarvitsevat muun muassa kiinteistöjen huoltoliikenne, alueella 
työskentelevät kotihoitajat, yritysten työntekijät, 
asukaspysäköintiluvan omaavat asukkaat sekä alueella asuvien luo 
saapuvat vieraat. 
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Pysäköintipaikkojen tarjonta vaikuttaa suuresti myös siihen, miten 
keskustaan saavutaan. Runsas pysäköintipaikkojen tarjonta ohjaa 
kulkemaan autolla. Kaupungin tavoitteiden mukaan liikkumista pitäisi 
suunnata enemmän kestävien kulkutapojen suuntaan. Porvoon 
kaupunkistrategiassa kaupungin tavoitteena on edistää kävelyn ja 
pyöräilyn toimivuutta sekä kehittää kävelypainotteista keskustaa. 
Tavoitteiden tukemiseksi pysäköinnissä tulisi painottaa pyörien 
pysäköintiä sekä kehittää pyöräteitä ja joukkoliikennettä siten, että 
keskustan saavutettavuus niillä suhteessa autoliikenteeseen 
paranisi.  
 
Uuden pysäköintiselvityksen suositusten mukaan uusia hankkeita 
kaavoitettaessa myös pysäköintinormia on syytä harkita 
tapauskohtaisesti. Ydinkeskustan alueella autottomien kotitalouksien 
määrä on jo nykyisin kaupungin muihin alueisiin verrattuna suuri. 
Porvoon väestön ikääntyessä keskusta-asuminen tullee entistä 
houkuttelevammaksi siellä sijaitsevien palvelujen vuoksi. Iäkkäät 
eivät ehkä omista autoja samassa määrin kuin nuorempi väestö. 
Pysäköintinormin tiukentaminen nykyisestä (120 k-m² -> 160 k-m²) 
tai vähennykset pysäköintinormiin (20-25 % vähennys normin 
mukaisista paikoista, jos paikat toteutetaan keskitettyyn 
pysäköintilaitokseen vuorottaiskäyttöön nimeämättöminä) voisi näin 
ollen tulla kyseeseen joidenkin ydinkeskustan uusien hankkeiden 
kaavoituksen yhteydessä.  
 
Yleiskaava on yleispiirteinen suunnitelma ja tähtää pitkälle 
tulevaisuuteen. Keskeisten kaupunkialueiden osayleiskaavan 
aikatähtäin on vuodessa 2050. Muutoksia, joita ei osata ennustaa, 
tulee varmasti jo ennen vuotta 2050. Osayleiskaava määräyksineen 
tulisikin olla joustava, ja mahdollistaa erilaisiakin polkuja kuitenkin 
niin, että kaava vie eteenpäin kaupungin strategiassa määriteltyjä 
tavoitteita ja päämääriä. 
 
Liite: 
Aloite 
 
Kaupunkikehitysjohtaja 
Kaupunkikehityslautakunta esittää kaupunginhallitukselle, että edellä 
mainittu annetaan vastauksena valtuustoaloitteeseen sekä lähettää 
vastauksen tiedoksi kaupunginvaltuustolle. 
 
 
Päätös 
Kaupunkikehityslautakunta päätti esittää kaupunginhallitukselle, että 
edellä mainittu annetaan vastauksena valtuustoaloitteeseen sekä 
lähetti vastauksen tiedoksi kaupunginvaltuustolle 
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Kaupunginhallitus 11.12.2023 § 350    
2693/10.02.02/2023    
 

Liite 
Valtuustoaloite 

 
Apulaiskaupunginjohtaja 
Kaupunginhallitus päättää antaa yllä olevan 
Kaupunkikehityslautakunnan esityksen vastauksenaan Kevin 
Serivinin valtuustoaloitteeseen ja lähettää vastauksen tiedoksi 
kaupunginvaltuustolle. 
 
Päätös 
Kaupunginhallitus päätti yksimielisesti antaa yllä olevan 
Kaupunkikehityslautakunnan esityksen vastauksenaan Kevin 
Serivinin valtuustoaloitteeseen ja lähettää vastauksen tiedoksi 
kaupunginvaltuustolle. 
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Vastaus valtuustoaloitteeseen Porvooseen toinen ruotsinkielinen kielikylpyryhmä 
 
Suomenkielinen koulutusjaosto 16.11.2023 § 93  
  

Valmistelu- ja lisätiedot aluerehtori Juha-Pekka Levänen juha-
pekka.levanen@porvoo.fi, opetuksen kehittämiskoordinaattori 
Katariina Kainulainen katariina.kainulainen@porvoo.fi ja 
varhaiskasvatuksen kehittämispäällikkö Jaana Häkkinen 
jaana.hakkinen@porvoo.fi  
 
Kaupunginvaltuutetut Hilkka-Leena Orava, Nina Uski, Seija Metsola, 
Janne Ranta, Nea Hjelt, Jarmo Grönman, Seppo Ijäs, Jorma 
Wiitakorpi ja Markku Välimäki ovat jättäneet valtuustoaloitteen toisen 
ruotsinkielisen kielikylpyryhmän perustamisesta 26.11.2021. 
Aloitteen mukaan useiden kielikylpyyn hakeneiden perheiden lapset 
ovat jääneet ilman paikkaa kielikylpyryhmästä. Aloitteeseen on 
kirjattu, että useat uudet halukkaat ovat jääneet ilman paikkaa, sillä 
yli puolet paikoista täyttyy sisarusperusteella. Aloitteessa nostetaan 
myös esiin varhaiskasvatuksen lakisääteiset mitoitukset 
kielikylpyryhmää pienentävänä tekijänä. Kielikylvyn osalta (5- ja 6-
vuotiaat) lakisääteinen mitoitus on 21 lasta per ryhmä 
(varhaiskasvatuslaki 540/2018).  
 
Porvoon kaupungin järjestämä kielikylpy on varhaista täydellistä 
kielikylpyä, joka alkaa varhaiskasvatuksesta 5-vuotiaana ja päättyy 
perusopetuksen vuosiluokalle 9. Varhaisessa täydellisessä 
kielikylvyssä kielikylpykielellä annettavan opetuksen osuus on koko 
ohjelman ajan vähintään 50 % niin, että varhaiskasvatuksessa ja 
esiopetuksessa kielikylpykielen osuus on lähes 100 %, vuosiluokilla 
1–2 noin 90 %, vuosiluokilla 3–4 noin 70 % ja vuosiluokilla 5–9 
keskimäärin 50 % (Perusopetuksen opetussuunnitelman perusteet 
2014, 91). Varhainen täydellinen kielikylpy on yksi tapa oppia ja 
opiskella ruotsin kieltä. Lisäksi Porvoon kaupungissa on mahdollista 
opiskella ruotsin kieltä vapaaehtoisena A2-kielenä, jonka valinta 
varhentaa ruotsin kielen opiskelun alkamaan vuosiluokalta 4 
vuosiluokan 6 sijaan.  
 
Porvoon kaupungissa kielikylpyvarhaiskasvatusta, -esiopetusta ja 
perusopetusta on toteutettu vakiintuneesti tietyissä yksiköissä. 
Varhaiskasvatus ja esiopetus järjestetään Päiväkoti Helmessä ja 
perusopetus Albert Edelfeltin koulussa. Kielikylvyn keskittäminen 
tiettyihin yksiköihin on tärkeää pedagogisen yhteistyön 
näkökulmasta: kielikylpy muodostaa tällä hetkellä eheän opinpolun 
varhaiskasvatuksesta perusopetukseen. Porvoon kaupunki on myös 
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huomioinut kielikylvyn sijoituspaikan koulukuljetusperiaatteissa 
oppilaiden yhdenvertaisuuden varmistamiseksi: uusille 
koulutulokkaille tehdään lähikoulupäätös, mikä tarkoittaa 
koulukuljetusperiaatteiden soveltamista myös kielikylvyn osalta. Näin 
ollen oppilailla on tosiasiallisesti yhdenvertainen mahdollisuus 
hakeutua opiskelemaan kielikylpyyn riippumatta asuinpaikasta. 
Luonnollisesti huoltaja on kuitenkin vastuussa kuljetuksista 
varhaiskasvatukseen.  
 
Kielikylvyssä noudatetaan Kielikylpysuunnitelmaa, joka on päivitetty 
vuoden 2022 lopussa yhteistyössä Porvoon Kielikylpy Ry:n kanssa. 
Suunnitelma koskee vuosia 2023–2026. Suunnitelmassa on 
määritelty kielikylpyyn hakeutuminen, josta on poistettu aloitteessa 
viitattu sisarusoikeus. Yleensä kielikylpyyn on ollut hakijoita 
muutama enemmän kuin paikkoja. Aiemmin voimassa ollut 
sisaruusetuus on käytännössä taannut paikan kaikille saman 
perheen nuoremmille lapsille, mikäli vanhempi lapsi on saanut 
paikan kielikylvystä. Sisarusoikeutta tarkasteltiin suhteessa 
yhdenvertaisuusperiaatteeseen, eikä sen todettu olevan 
yhdenvertainen kaikkia hakijoita kohtaan. Nykyään 
kielikylpyvarhaiskasvatuksen paikat täytetäänkin arvonnalla, mikäli 
hakijoita on enemmän kuin paikkoja.  
 
Kielikylpysuunnitelmaan on kirjattu myös tulevaisuuden 
kehittämistoimenpiteitä niin varhaiskasvatuksen ja esiopetuksen kuin 
perusopetuksenkin osalta. Aloitteessa viitataan, että kielikylpyopetus 
on saanut usean vuoden ajan Opetushallituksen rahoitusta 
kielikylvyn kehittämiseen ja laajentamiseen, sekä että 
laajentamiseen voisi saada tätä rahoitusta Opetushallitukselta. 
Kielikylpyyn onkin haettu vuosittain aloitteessa mainittua 
Opetushallituksen valtionerityisavustusta, ja sitä voidaan joiltain osin 
käyttää myös kielikylvyn laajentamisesta aiheutuviin kustannuksiin. 
On kuitenkin huomioitava, että Porvoon kaupungin järjestämässä 
perusopetuksen kielikylvyssä järjestetään 228 vuosiviikkotuntia 
opetusta koko perusopetuksen aikana. Yhden vuosiviikkotunnin 
kustantaessa keskimäärin noin 1 800 euroa vuodessa, 228 
vuosiviikkotuntia kustantaisi noin 410 000 euroa vuosittain. 
Edellisessä haussa Porvoon kaupunki sai Opetushallituksen 
valtionerityisavustusta kielikylpyyn 40 000 euroa. On toki 
huomioitava, että osa opetuksesta voi olla mahdollista järjestää 
muiden oppilaiden opetuksen yhteydessä, millä voi olla kustannuksia 
alentava vaikutus.  
 
Aloitteessa mainitaan, että aiemmin kielikylvyn haasteena on ollut 
henkilöstön rekrytointi ja että vuodesta 2018 Suomessa on toiminut 
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kielikylpyluokanopettajakoulutus. Porvoon kaupungissa työskentelee 
tällä hetkellä sitoutunut ja osaava henkilöstö kielikylvyssä, mutta 
tarkoin säädellyt kelpoisuusvaatimukset vaikuttavat hakijoiden 
määrään. Esimerkiksi erityisopetuksen järjestämisessä ruotsin 
kielellä on ollut haasteita edellisinä lukuvuosina. Opetushallituksen 
määräyksessä (OPH-1435-2022) määritellään tarkemmin 
kielikylpyhenkilöstön opetuskielen hallinnan osoittamisen tavat.  
 
Kiinnostuksesta kielikylpyyn on tehty uusin selvitys syksyllä 2023. 
Kyselyyn vastasi yhteensä 256 henkilöä. Vastaajista 227 oli 
kiinnostunut hakemaan lapselleen paikkaa joko ruotsinkielisestä 
kielikylvystä tai mahdollisesta englanninkielisestä opetuksesta. 
Näistä vastaajista 118 valitsi ruotsinkielisen kielikylvyn, mikäli tarjolla 
olisi sekä ruotsinkielinen kielikylpy että englanninkielinen opetus. 
Mikäli vastaukset jaetaan keskimääräisesti seitsemän (7) eri 
ikäluokan kesken, yhdelle vuosiluokalle tulisi keskimääräisesti noin 
17 oppilasta.  
 
Selvityksen perusteella kiinnostus kielikylpyä kohtaan edellyttää 
jatkossakin yhtä kielikylpyryhmää per vuosiluokka. Selvityksen 
perusteella kiinnostus ei riitä toisen ruotsinkielisen kielikylpyryhmän 
perustamiseen. Kiinnostuksen määrän lisäksi on myös huomioitava, 
että yhtenäisen kielikylpypolun mahdollistaminen jatkossakin 
edellyttäisi varhaiskasvatuksen, esiopetuksen ja perusopetuksen 
tiivistä yhteistyötä. Tarkoituksenmukainen yhteistyö edellyttää tilojen 
sijaitsemista fyysisesti kohtuullisen matkan päässä. Albert Edelfeltin 
koulun, sekä myös muiden alakoulujen tilat, ovat tällä hetkellä 
täynnä, eivätkä mahdollista kuuden ylimääräisen ryhmän 
perustamista samaan kouluun. Myös varhaiskasvatusyksiköiden tilat 
ovat täynnä, eikä uusien ryhmien perustaminen ole mahdollista 
olemassa oleviin yksiköihin.  
 
Edellä olevin perustein katsotaan, että aloitteen mukaiseen toisen 
ruotsinkielisen kielikylpyryhmän perustamiseen ei ole tässä 
vaiheessa mahdollisuuksia, koska siihen ei ole riittävää kiinnostusta 
eikä tiloja. 
 
Perusopetus- ja lukiokoulutusjohtaja 
Suomenkielinen koulutusjaosto päättää esittää kasvun oppimisen 
lautakunnalle ja edelleen kaupunginhallitukselle, että edellä mainittu 
annetaan vastauksena Hilkka-Leena Oravan valtuustoaloitteeseen 
26.11.2021. Tämä pykälä tarkastetaan heti. 
 
Päätös 
Suomenkielinen koulutusjaosto päätti esittää kasvun oppimisen 
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lautakunnalle ja edelleen kaupunginhallitukselle, että edellä mainittu 
annetaan vastauksena Hilkka-Leena Oravan valtuustoaloitteeseen 
26.11.2021.  
 
Hillkka-Leena Orava ei osallistunut asian käsittelyyn jääviyyden 
takia.  
 
Pykälä tarkastettiin heti. 
 
 

 
Kasvun ja oppimisen lautakunta 23.11.2023 § 108  
  
 

Valmistelu- ja lisätiedot 
aluerehtori Juha-Pekka Levänen, opetuksen kehittämiskoordinaattori 
Katariina Kainulainen ja varhaiskasvatuksen kehittämispäällikkö 
Jaana Häkkinen, etunimi.sukunimi@porvoo.fi 
 
Suomenkielinen koulutusjaosto on kokouksessaan 16.11.2023 
käsitellyt Hilkka-Leena Oravan valtuustoaloitetta 26.11.2021 toisen 
ruotsinkielisen kielikylpyryhmän perustamisesta. 
 
Sivistysjohtaja 
Kasvun ja oppimisen lautakunta päättää esittää 
kaupunginhallitukselle, että edellä mainittu annetaan vastauksena 
Hilkka-Leena Oravan valtuustoaloitteeseen 26.11.2021. 
 
Pykälä tarkastetaan heti. 
 
Päätös 
Kasvun ja oppimisen lautakunta päätti esittää kaupunginhallitukselle, 
että edellä mainittu annetaan vastauksena Hilkka-Leena Oravan 
valtuustoaloitteeseen 26.11.2021. 
 
Hillkka-Leena Orava ei osallistunut asian käsittelyyn jääviyyden 
takia. 
 
Pykälä tarkastettiin heti. 
 

 
Kaupunginhallitus 11.12.2023 § 351    
2685/12.00.01/2023    
 

Liite  
Valtuustoaloite 
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Apulaiskaupunginjohtaja 
Kaupunginhallitus päättää antaa yllä olevan Suomenkielinen 
koulutusjaoston esityksen vastauksenaan Hilkka-Leena Oravan, 
Nina Uskin, Seija Metsolan, Janne Rannan, Nea Hjeltin, Jarmo 
Grönmanin, Seppo Ijäksen, Jorma Wiitakorven ja Markku Välimäen 
valtuustoaloitteeseen ja lähettää vastauksen tiedoksi 
kaupunginvaltuustolle. 
 
Päätös 
Kaupunginhallitus päätti yksimielisesti antaa yllä olevan 
Suomenkielinen koulutusjaoston esityksen vastauksenaan Hilkka-
Leena Oravan, Nina Uskin, Seija Metsolan, Janne Rannan, Nea 
Hjeltin, Jarmo Grönmanin, Seppo Ijäksen, Jorma Wiitakorven ja 
Markku Välimäen valtuustoaloitteeseen ja lähettää vastauksen 
tiedoksi kaupunginvaltuustolle 
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Vastaus valtuustoaloitteeseen aamupalakokeilusta 
 
Kasvun ja oppimisen lautakunta 23.11.2023 § 102  
  
 

Valmistelu- ja lisätiedot 
perusopetus- ja lukiokoulutusjohtajat Jari Kettunen ja Rikard 
Lindström, sekä liikelaitos Porvoon ateria- ja puhtauspalvelut 
toimitusjohtaja Leila Korhonen, etunimi.sukunimi@porvoo.fi 
 
Kaupunginvaltuutettu Bodil Lund (rkp) on jättänyt 12.9.2023 
valtuustoaloitteen, jossa hän esittää, että selvitetään mahdollisuutta 
tarjota 1.–6. luokan oppilaille maksutonta aamupalaa yhden 
lukukauden aikana, jonka jälkeen voitaisiin arvioida tarve ja todelliset 
kustannukset. Kokeilun perusteella voidaan arvioida ja päättää 
jatkosta. 

Hänen mukaansa monet oppilaat tulevat eri syistä kouluun syömättä 
aamupalaa, mikä voi johtaa oppilaan väsymykseen ja 
levottomuuteen luokassa - varsinkin viimeisenä tuntina ennen 
ruokailua esiintyy usein levottomuutta. Vapaehtoinen aamupala 
niille, jotka tarvitsevat sellaisen voisi koostua esim. puurosta, 
vaihtoehtoisesti leivästä tai hedelmästä. Aamupalalla olisi aloitteen 
mukaan terveydellinen merkitys oppilaille ja myötävaikuttaisi myös 
parempaan oppimiseen ja rauhallisempaan kouluympäristöön. Tällä 
panostuksella Porvoo myös vahvistaisi panostusta lapsiystävällisenä 
kaupunkina. 
  
Talousarviokäsittelyn 2023 yhteydessä Porvoon kaupunginvaltuusto 
päätti varata kouluruokailun laadun ja sujuvuuden kehittämiseen 
vuodelle 2023 yhteensä miljoonan euron lisämäärärahan. Tätä 
määrärahaa on käytetty kouluruoan laatuun lähinnä laadukkaimpien 
raaka-aineiden osalta, ruokailujärjestelyjen ja viihtyvyyden 
kehittämiseen sekä ketterien kokeilujen pilotointiin. Porvoossa 
tarjotaan nykyisin iltapäivisin oppilaiden pitkinä koulupäivinä 
oppilaille välipala. 
  
Porvoon lukioissa on pilotoitu syksyn 2023 aikana maanantaisin 
maksuttoman aamupuuron tarjoamista opiskelijoille. Kokeilu on ollut 
suosittu ja auttanut lukioiden opiskelijoiden pitkien koulupäivien 
jaksamisessa. Pilotiksi valikoituivat lukiot juuri siksi, että lukiolaisten 
päivät ovat usein pitkiä ja toisaalta heille tarjottava maksuton 
aamupuuro maanantaisin ei vaadi muita toimenpiteitä, kuten 
kuljetusten tai valvontojen järjestämistä ja siten siitä ei synny 
merkittäviä lisäkustannuksia. 
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Perusopetuslain 31 §:n mukaan opetukseen osallistuvalle on 
annettava jokaisena työpäivänä tarkoituksenmukaisesti järjestetty ja 
ohjattu, täysipainoinen maksuton ateria opetuksen järjestäjän toimesta. 
Porvoon kaupunki on tässä yhteydessä opetuksen järjestäjä ja 
kyseinen kouluateria sisältyy myös perusopetuksen oppilaista 
saatavaan valtionosuuteen mukaan.   
  
Kouluterveyskyselyn 2023 tulosten mukaan porvoolaisten 
alakoululaisten yhtenä erityisenä haasteena oli kouluruokailuun 
varattu aika, joka koettiin liian lyhyeksi verrattuna maan 
keskimääräisiin tuloksiin. Tätä asiaa on tarkoitus parantaa 
ruokailuvuorojen paremmalla suunnittelulla. Kyselyssä kysyttiin 
myös pääruoan syömisestä koulussa ja sen mukaan alakoulun 4. ja 
5. luokkalaisista noin 65 % syö pääruoan päivittäin kouluissa. 
Vastaavasti noin 30 % ei kyselyn mukaan syö aamupalaa päivittäin 
kotona. 
  
Kouluruokailun kokonaiskustannukset nousisivat erittäin 
merkittävästi aloitteen mukaisen aamupalatarjoilun myötä. Kyseessä 
olisi merkittävä talousarviokysymys ja siten aloitteen arviointi tulee 
tehdä myös suhteessa muihin merkittäviin tarpeisin. Ohessa on 
laadittu laskelma kolmelle eri vaihtoehdolle.  
  

 
 
 

Vaihtoehdot: 
1 Puuro, sokeri, maito 
2 Puuro, sokeri, maito, marjat 
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Kustannukset ovat alustavia ja ei ole lainkaan varmaa, riittäisikö 
arvoitu hinnoittelu kattamaan keittiöiden kulut, kun ratkaisu 
toteuttaminen edellyttänee lisäyksiä henkilöstön työtunteihin ja 
joissakin kohteissa myös uusia säilytystiloja. Erityisenä huomiona on 
myös pienten kouluyksikköjen asiaan liittyvät haasteet. Pienet koulut 
työllistävät yhden henkilön, jonka pitää ehtiä lounasruokailun lisäksi 
hoitaa koulun siivous. Pienissä kouluissa henkilön työtuntien määrä 
on tälläkin hetkellä kriittinen, kun työtä on hieman liikaa yhdelle 
henkilölle, mutta ei kuitenkaan tarpeeksi yhdelle kokoaikaiselle ja 
yhdelle osa-aikaiselle henkilölle. Siivoustyön tarve myös kasvaa, kun 
ateriahetkiä on yhden sijasta kaksi per päivä. Voidaan arvioida, että 
esitetyt kustannusten sisällyttäminen normaaliin kaupungin 
käyttötalouteen olisi erittäin haasteellista, ja jopa mahdotonta. 
 
Aamupalatarjoilu vaatisi myös lisää säilytystiloja raaka-aineille. Alun 
perin koulukeittiöiden tilat on suunniteltu vastaamaan koululounaiden 
raaka-aineiden säilytystarpeita, ei aamupalojen ja välipalojen. 
Aamupaloilla tulisi olla vaihtelevasti erilaisia vaihtoehtoja tarjolla, 
koska kouluruokailua ohjaa ravitsemussuositukset.  
  
Koululaisten ravitsemussuositus sekä perusopetuslain 31 § lähtee 
siitä, että koulujen tulee tarjota lounas, ei aamiaista. Porvoon 
kaupungissa on tarjolla nykyisin oppilaille koululounaan lisäksi 
maksuton välipalahedelmä. Mikäli aamupalaa ryhdyttäisiin kuitenkin 
tarjoamaan, olisi erityisruokavaliotarpeet myös huomioitava, ja niiden 
valmistamiseen tarvittavat raaka-aineet.  
  
Ennen lapsen koulupäivän alkua tarjottava aamupala vaatii 
muutoksia koulukuljetusjärjestelyihin sekä ruokailun valvontaan. 
Nämä vaativat merkittäviä lisäyksiä tilausliikenteeseen ja opettajien 
palkkakustannuksiin varattuihin määrärahoihin ruokailujen 
valvontaan liittyen. Perusopetuslain lähtökohtana on tasavertaisuus, 
joten mahdollinen aamupala ei perustuisi vapaaehtoisuuteen, vaan 
se olisi oltava tarjolla kaikille tasavertaisesti ja siihen olisi varattava 
myös riittävästi aikaa.  Ennen mahdollisia laajamittaisia 
aamupalakokeiluja tulisi selvittää huolellisesti, mitkä keittiöt 
tarvitsisivat lisää säilytystiloja, ja miten tilat voitaisiin toteuttaa ja millä 
kustannuksilla. 

  

3 Leipä, levite, leikkele/juusto, 
maito 
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Asia on myös yhteiskuntapoliittisesti merkityksellinen eri tahojen 
vastuun ja mm. perheiden rooliin nähden. Nykyinen perusopetuslaki 
ja kuntalaki määrittelee koulutuksen järjestäjälle sekä kunnalle 
kuuluvat tehtävät ja vastuut. Lisäksi hyvinvointialueuudistuksen 
myötä kunnalta on siirtynyt useita tehtäviä hyvinvointialueen 
hoidettavaksi. Lähtökohtaisesti on pohdittava niitä syitä, miksi lapset 
eivät syö aamupalaa huoltajiensa laittamana tai yhdessä heidän 
kanssaan kotona. Lastensuojelulaki kuitenkin luo vanhemmille useita 
velvoitteita, jotka liittyvät lapsen hyvinvointiin, ravitsemukseen ja 
terveyteen tai niiden vaarantumiseen. Mikäli aamupalan 
syömättömyys liittyy perheen toimeentuloon niin silloin asiaa tulisi 
pohtia yhdessä hyvinvointialueen sosiaalipuolen henkilöiden kanssa. 
  
Tarkasteltaessa kunnan ja koulutuksen järjestäjien tehtäviä niin 
kuntalaisten hyvinvoinnista huolehtiminen ennaltaehkäisevässä 
mielessä sisältyy kunnan tehtäviin. Kuitenkin lapsen ravitsemuksesta 
ja hyvinvoinnista päävastuussa ovat kunkin lapsen juridiset huoltajat. 
Koulun opetushenkilöstön päätehtävä ja osaaminen liittyy opetuksen 
laadukkaaseen toteuttamiseen ja lasten hyvinvoinnista 
huolehtimiseen kouluaikana, joten olisi hyvin poikkeavaan ottaa 
vastuulleen lapsen huoltajille kuuluvia tehtäviä kuten kotona 
tapahtuvaa aamiaisruokailua.  

  
Edellä olevin perustein katsotaan, että aloitteen mukaiseen 
kokeiluun ei tässä vaiheessa ole tarkoituksenmukaista ryhtyä. 
 
Sivistysjohtaja 
Kasvun ja oppimisen lautakunta esittää kaupunginhallitukselle, että 
edellä mainittu annetaan vastauksen Bodil Lundin 
valtuustoaloitteeseen 12.9.2023. 
 
Pykälä tarkastetaan heti. 
 
Päätös 
Kasvun ja oppimisen lautakunta päätti esittää kaupunginhallitukselle, 
että edellä mainittu annetaan vastauksen Bodil Lundin 
valtuustoaloitteeseen 12.9.2023. 
 
Pykälä tarkastettiin heti. 
 

 
Kaupunginhallitus 11.12.2023 § 352    
2285/12.01.11/2023    
 

Liite 
valtuustoaloite  
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Apulaiskaupunginjohtaja 
Kaupunginhallitus päättää antaa yllä olevan Kasvun ja oppimisen 
lautakunnan esityksen vastauksenaan Bodil Lundin 
valtuustoaloitteeseen ja lähettää vastauksen tiedoksi 
kaupunginvaltuustolle. 
 
 
Päätös 
Kaupunginhallitus päätti yksimielisesti antaa yllä olevan Kasvun ja 
oppimisen lautakunnan esityksen vastauksenaan Bodil Lundin 
valtuustoaloitteeseen ja lähettää vastauksen tiedoksi 
kaupunginvaltuustolle. 
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Lautakuntien tekemien päätösten seuraaminen 
 
Kaupunginhallitus 11.12.2023 § 353    
      
 

Seuraavat lautakunnat ovat lähettäneet päätöksensä: 
 
Kaupunkikehityslautakunta 21.11.2023 § 152-153 
 
Kaupunginjohtaja: 
Kaupunginhallitusmerkitsee päätökset tiedoksi ja ilmoittaa 
lautakunnille, että kaupunginhallitus ei käytä kuntalain 92 §:n 
mukaista otto-oikeuttaan. 
 
Päätös 
Kaupunginhallitus päätti yksimielisesti merkitä päätökset 
tiedoksi ja ilmoittaa lautakunnille, että kaupunginhallitus ei käytä 
kuntalain 92 §:n mukaista otto-oikeuttaan. 
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Viranhaltijoiden tekemien päätösten seuraaminen 
 
Kaupunginhallitus 11.12.2023 § 354    
      
 

Seuraavat viranhaltijat ovat lähettäneet päätöksensä: 
 
Apulaiskaupunginjohtaja  04.12.2023 § 89  
Toimitilajohtaja 05.12.2023 § 39 
 
Puheenjohtaja 
Kaupunginhallitus merkitsee päätökset tiedoksi ja ilmoittaa 
viranhaltijoille, että lautakunta ei käytä kuntalain 92 §:n 
mukaista otto-oikeuttaan. 
 
 
Päätös 
Kaupunginhallitus päätti yksimielisesti merkitä päätökset 
tiedoksi ja ilmoittaa viranhaltijoille, että kaupunginhallitus ei 
käytä kuntalain 92 §:n mukaista otto-oikeuttaan.
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Ajankohtaiset asiat 
 
Kaupunginhallitus 11.12.2023 § 355    
      

Kaupunginhallituksen jäseniä informoidaan ajankohtaisista 
asioista. 
 

 
Apulaiskaupunginjohtaja 
Merkitään tiedoksi. 
 
Päätös 
Merkittiin tiedoksi. 
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 346, § 347, § 348, § 350, § 353, § 354, § 355 
 
MUUTOKSENHAKUKIELTO 
 

Päätökseen, joka koskee vain asian valmistelua tai täytäntöönpanoa ei saa 
hakea muutosta. 

 
Sovellettava lainkohta: Kuntalaki 136 §. 
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 349, § 351, § 352 
 
OIKAISUVAATIMUSOHJEET (Kuntalaki 16 luku) 
 

Tähän päätökseen tyytymätön voi tehdä kirjallisen 
oikaisuvaatimuksen. Päätökseen ei saa hakea muutosta 
valittamalla tuomioistuimeen. 

 
Oikaisuvaatimusoikeus 

Oikaisuvaatimuksen saa tehdä: 
 

 se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, 
velvollisuuteen tai etuun päätös välittömästi vaikuttaa 
(asianosainen), sekä 

 kunnan jäsen. 
 
Oikaisuvaatimusaika 

Oikaisuvaatimus on tehtävä 14 päivän kuluessa päätöksen 
tiedoksisaannista. 
 
Oikaisuvaatimus on toimitettava Porvoon kaupungin kirjaamoon 
määräajan viimeisenä päivänä ennen kirjaamon aukioloajan 
päättymistä.  

 
Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta 
näytetä, seitsemän päivän kuluttua kirjeen lähettämisestä. 
Käytettäessä tavallista sähköistä tiedoksiantoa asianosaisen 
katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, 
kolmantena päivänä viestin lähettämisestä.  
 
Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon 
seitsemän päivän kuluttua siitä, kun pöytäkirja on nähtävänä 
yleisessä tietoverkossa.  

 
Tiedoksisaantipäivää ei lueta oikaisuvaatimusaikaan. Jos 
oikaisuvaatimusajan viimeinen päivä on pyhäpäivä, 
itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto tai 
arkilauantai, saa oikaisuvaatimuksen tehdä ensimmäisenä 
arkipäivänä sen jälkeen. 
 

Oikaisuvaatimusviranomainen 
 

Viranomainen, jolle oikaisuvaatimus tehdään, on 
Kaupunginhallitus  
 
Kirjaamon yhteystiedot: 
 
Porvoon kaupungin kirjaamo 

Posti- ja käyntiosoite: Rihkamatori B, 06100 PORVOO  
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Sähköpostiosoite: kirjaamo(at)porvoo.fi 

Puhelinnumero:  020 69 2250 

 
Kirjaamon aukioloaika on maanantaista perjantaihin klo 9 - 15. 

 

Oikaisuvaatimuksen muoto ja sisältö 
 

Oikaisuvaatimus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja 
täyttää vaatimuksen kirjallisesta muodosta. 

 
Oikaisuvaatimuksessa on ilmoitettava: 

 
 päätös, johon haetaan oikaisua 
 miten päätöstä halutaan oikaistavaksi 
 millä perusteella oikaisua vaaditaan. 

 
Oikaisuvaatimuksessa on lisäksi ilmoitettava tekijän nimi, 
kotikunta, postiosoite ja puhelinnumero.  
 
Jos oikaisuvaatimuspäätös voidaan antaa tiedoksi sähköisenä 
viestinä, yhteystietona pyydetään ilmoittamaan myös 
sähköpostiosoite. 
 

Pöytäkirja 
 

Päätöstä koskevia pöytäkirjan otteita ja liitteitä voi pyytää Porvoon 
kaupungin kirjaamosta palvelupiste Kompassista. 
 
Posti- ja käyntiosoite: Rihkamatori B, 06100 PORVOO  

Sähköpostiosoite: kirjaamo(at)porvoo.fi 

Puhelinnumero:  020 69 2250 

 
Kirjaamon aukioloaika on maanantaista perjantaihin klo 9 - 15. 


